

APESS GENERAL ASSEMBLY MEETING

13-19 NOVEMBER 2000

Minutes of the discussions on the creation of
CORET (Confederation of Traditional Herders Organizations).

Participants to APESS General Assembly, held at Dori in Burkina Faso, decided on the creation of an umbrella association of herders' organizations across Africa. This association is called CORET, as defined above. This decision was based on the fact that many pastoral associations do exist in our countries. And thus the need to further organize and strengthen them for a better efficacy and concerted actions was highly stressed.

APESS's representatives to the general Assembly and representatives of other pastoral organizations attending the meeting, and whose list is attached herein, all expressed the need for them to come together and unite their efforts so as to rally all their potentials around:

- The development of traditional livestock production and improvement of conditions of production and evolution that are in turn influenced by (i) shrinking of critical natural resources, (ii) the difficult and unresolved land tenure issues and (iii) intertribal conflicts;
- The revitalization and formalization of a common working language;
- The improvement of ways by which they should organize themselves in order to defend the interests of herders against various abuses and economic hardships due to climatic changes;
- Permanent and generalized training of traditional herders.

To achieve this objective participants recommended that the creation of this confederation be under the leadership of the following personalities:

1. Major General Muhammadu Buhari (rtd), former President of Nigeria;
2. Mrs. Adame Ba Konare, First Lady and wife of President Konare of Mali;
3. Dr. Abdallah Sid ahmed, Sudanese Minister of Animal Resources.

The following personalities have been mandated to facilitate contacts:

1. Dr. Boubacar Hassane, President of the National Federation of Niger Herders (FNEN-DADDO) and coordinator of NGO "Eleveurs Sans Frontières" (ESF-DANGOL), in Niger;
2. Cheick Ousman Modi Ba, President of Herders House of the Rural Committee of Gaya, in Senegal;
3. Mrs. Dr. Nafisat Muhammad, Director, National Commission for Nomadic Education (NCNE), in Nigeria;
4. Dr. Ibrahima Aliou, Regional APESS representative in Central Africa, in Cameroon.

As such they have been mandated to meet President M. Buhari in Kaduna, Nigeria, and inform him of the decision taken by participants to the APESS general assembly meeting in Dori. They should discuss with President Buhari on the modalities or ways and means for (a) building this confederation, on one hand, and (b) the information channels to be used to inform his other two colleagues, and also inform other herder associations in other countries in order for them to join in, in the creation of the confederation, on the other hand.

Thus the four personalities mandated to facilitate contact with the former three would work together and organize the meeting with the President Bukari. To do so, they should convene an appointment with him in Kaduna as soon as possible. These four personalities have designated Dr. Boubacar Hassane to coordinate information between and among the two groups.

Dori, November 19, 2000
The facilitator

Dr. Ibrahima Aliou.

Attachment: List of Associations and organizations

Country	Designation	Address	Name signature person present
Burkina Faso	APESS	B.P. 291 Dori ; Tél. 226 66 02 02 ; Fax 226 66 01 25 ; E-mail : apes@fasonet.bf	Dr Ibrahima Aliou
	UEPL	BP 627 Bobo-Dioulasso ; Tél : 98 25 01	Diallo Ibrahima
	ACPP	09 BP 293 Ouagadougou 09 ; Tél : 25 11 95 ; E-mail : acpp-maral@hotmail.com	Diallo Issa
Bénin	Lawol Fulfulde	BP 718 Parakou ; Tél. : 61 06 08	Demmo Djega
	Kawtal Pulaaku	S/c Radio rurale de Bani Koara	Aboubacar Addo
Cameroun	MBOSCUA	BP 1086 Yaoundé ;	Hamadu Kehri
Côte d'Ivoire	ADP SECI	BP 316 Boundiali ; Tél. : 36 86 51 60	Mohamed Dahir Ba
Mali	Tabital Pulaaku	BP 1002 Bamako	Belko Moussa Barry
	BADIA		Sambo Boureima
	ADG	BP 40 Koro ; Tél. : 420.040	Yaya Mourtada Diallo
	ADECK		Al Housseini Barry
	Coopérative des éleveurs		
Niger	FNEN-DADDO	BP 651 Niamey ; Tél/Fax : 227 75 24 49 – 73 55 06 ;E-mail : Bhassane@yahoo.fr	Dr Boubacar Hassane
	Lawol Baali	BP 222 Maradi ; Tél. : 410.573 ; Fax 410.106	Alhadji Mahaman Ibrahim
	Association Ballaka Durgol		Alhadji Adamou Koubia
	AREN	BP 12758 Niamey ; Tél. 227 73 66 22 ; Fax 73 66 21 ; E-mail : aren@innet.ne	Amadou Hama
	ANPME – Soumpo	BP 448 Maradi ; Tél. 41 11 16	Alat Mogaskia
Nigeria	NCNE	PMB 2343 Kaduna ; Tél. 24 91 75 ; 24 26 72 ; Fax 24 06 13 ; E-mail : gidado.tahir@skannet.com	Dr Umar Ardo
	PARE	PoBax 9308, Kaduna ; Tél. 24 86 96 ; Fax 24 85 64	Saleh B. Momale
RCA	FNEC	BP 588 Bangui ; Tél. : 61 23 97	Alhadji Nana Oumarou
Sénégal	Maison des éleveurs, Comité Rural Gaya	BP 32 Dagana ; Tél. : 963 12 30	Ousman Modi Ba
Tchad	AEN	BP 329 Ndjamenas ; Tél. 53 45 82	Ahmat Adoum
	AJNDRPET	BP 329 Ndjamenas ; Tél. 53 45 82	Ahmat Adoum

Abreviations:

APESS = Association pour la Promotion de l'Élevage au Sahel et en Savane

UEPL = Union des Éleveurs Producteurs de Lait

ACPP = Association Culturelle pour la Promotion de Pulaaku

MBOSCUA = Mbororo Social and Cultural Development Association

ADP SECI =

BADIA =

ADG=

ADECK=

FNEN-DADDO = Fédération Nationale des Éleveurs du Niger

AREN = Association pour la Redynamisation de l'Élevage

ANPME = Association Nigérienne pour la Promotion et la Modernisation de l'Élevage

NCNE = National Commission for Nomadic Education

PARE = Pastoral Resolve

FNEC = Fédération Nationale des éleveurs Centrafricains

AEN = Association des Éleveurs Nomades (Tchad),

AJNDRPET = Association des Jeunes Nomades pour le Développement Rural et la Promotion de l'Élevage au Tchad (AJNDRPET)

Compte rendu des discussions sur la création de la Confédération des Organisations des Eleveurs Traditionnels, en abrégé CORET

—————

L'Assemblée Générale de l'APESS qui s'est tenue à Dori au Burkina Faso, du 13 au 19 novembre de l'an 2000, constatant l'existence de nombreuses associations et organisations d'éleveurs dans nos pays, et la nécessité de les organiser, a décidé de la mise en place d'une **Confédération des Organisations des Eleveurs Traditionnels, en abrégé CORET**.

L'Assemblée Générale de l'APESS et les membres des associations présentes, dont liste ci-jointe, ont manifesté l'intérêt de se rencontrer et de s'unir pour constituer une force autour :

- du développement de l'élevage traditionnel et les conditions de son évolution, liées, notamment, au problème de la réduction des ressources naturelles indispensables, la question foncière non résolue et les hostilités interethniques ;
- de la régénération et formalisation de la langue de travail ;
- de la façon de s'organiser pour défendre les intérêts des éleveurs face aux exactions et aux aléas climatiques ;
- de la formation permanente et généralisée des éleveurs.

Les participants ont suggéré que cette confédération soit sous la responsabilité des personnalités suivantes :

1. Le Major Général Muhammadu Buhari (rtd), ancien Président du Nigeria ;
2. Mme Adam Ba Konaré, épouse du Président du Mali.
3. Le Ministre soudanais des Ressources Animales, Monsieur Abdallah Sid Ahmed ;

Les quatre personnes suivantes :

1. Dr Boubacar Hassane, Président de la Fédération Nationale des Eleveurs Nigériens (FNEN Daddo) ;
2. Ousman Modi Ba, Président de la Maison des Eleveurs du Comité Rural de Gaya (Sénégal) ;
3. Mme Nafisat Muhammad de National Commission for Nomadic Education (NCNE) du Nigeria ;
4. Dr Ibrahima Aliou, Représentant Régional de l'APESS pour l'Afrique Centrale ;

ont été mandatées pour rencontrer le Président Buhari à Kaduna (Nigeria) pour lui rendre compte de la décision prise par l'Assemblée Générale des Associations présentes et voir avec lui les modalités de construction de cette confédération, d'une part, et la procédure à suivre pour en informer les deux autres personnalités et les associations d'éleveurs dans les autres pays pour solliciter leur adhésion, d'autre part.

Les personnes ainsi mandatées doivent se concerter pour contacter le Président et convenir, le plutôt possible, d'une date de rencontre à Kaduna.

Ont participé à la rédaction de cette déclaration, outre les membres de l'Assemblée Générale de l'APESS, les personnes suivantes :

1. Dr Boubacar Hassane (FNEN Daddo Niger) ;
2. Ousman Modi Ba (Sénégal) ;
3. Dr Ibrahima Aliou de l'APESS (Burkina Faso)

Fait à Dori, le 19 novembre 2000,
Le rapporteur,

Dr Ibrahima Aliou

Liste des Associations et organisations présentes:

Pays	Désignation	Adresse	Nom et signature des personnes présentes
Burkina Faso	APESS	B.P. 291 Dori ; Tél. 226 66 02 02 ; Fax 226 66 01 25 ; E-mail : apes@fasonet.bf	Dr Ibrahima Aliou
	UEPL	BP 627 Bobo-Dioulasso ; Tél : 98 25 01	Diallo Ibrahima
	ACPP	09 BP 293 Ouagadougou 09 ; Tél : 25 11 95 ; E-mail : acpp-maral@hotmail.com	Diallo Issa
Bénin	Lawol Fulfulde	BP 718 Parakou ; Tél. : 61 06 08	Demmo Djega
	Kawtal Pulaaku	S/c Radio rurale de Bani Koara	Aboubacar Addo
Cameroun	MBOSCUA	BP 1086 Yaoundé ;	Hamadu Kehri
Côte d'Ivoire	ADP SECI	BP 316 Boundiali ; Tél. : 36 86 51 60	Mohamed Dahir Ba
Mali	Tabital Pulaaku	BP 1002 Bamako	Belko Moussa Barry
	BADIA		Sambo Boureima
	ADG	BP 40 Koro ; Tél. : 420.040	Yaya Mourtada Diallo
	ADECK		Al Housseini Barry
	Coopérative des éleveurs		
Niger	FNEN Daddo	BP 651 Niamey ; Tél/Fax : 227 75 24 49 – 73 55 06 ;E-mail : Bhassane@yahoo.fr	Dr Boubacar Hassane
	Lawol Baali	BP 222 Maradi ; Tél. : 410.573 ; Fax 410.106	Alhadji Mahaman Ibrahim
	Association Ballaka Durgol		Alhadji Adamou Koubia
	AREN	BP 12758 Niamey ; Tél. 227 73 66 22 ; Fax 73 66 21 ; E-mail : aren@innet.ne	Amadou Hama
	ANPME - Soumpo	BP 448 Maradi ; Tél. 41 11 16	Alat Mogaskia
Nigeria	NCNE	PMB 2343 Kaduna ; Tél. 24 91 75 ; 24 26 72 ; Fax 24 06 13 ; E-mail : gidado.tahir@skannet.com	Dr Umar Ardo
	PARE	PoBax 9308, Kaduna ; Tél. 24 86 96 ; Fax 24 85 64	Saleh B. Momale
RCA	FNEC	BP 588 Bangui ; Tél. : 61 23 97	Alhadji Nana Oumarou
Sénégal	Maison des éleveurs, Comité Rural Gaya	BP 32 Dagana ; Tél. : 963 12 30	Ousman Modi Ba
Tchad	AEN	BP 329 Ndjamena ; Tél. 53 45 82	Ahmat Adoum
	AJNDRPET	BP 329 Ndjamena ; Tél. 53 45 82	Ahmat Adoum

Légende:

APESS = Association pour la Promotion de l'Élevage au Sahel et en Savane

UEPL = Union des Éleveurs Producteurs de Lait

ACPP = Association Culturelle pour la Promotion de Pulaaku

MBOSCUA = Mbororo Social and Cultural Development Association

ADP SECI =

BADIA =

ADG=

ADECK=

FNEN = Fédération Nationale des Eleveurs du Niger

AREN = Association pour la Redynamisation de l'Élevage

ANPME = Association Nigérienne pour la Promotion et la Modernisation de l'Élevage

NCNE = National Commission for Nomadic Education

PARE = Pastoral Resolve

FNEC = Fédération Nationale des éleveurs Centrafricains

AEN = Association des Eleveurs Nomades (Tchad),

AJNDRPET = Association des Jeunes Nomades pour le Développement Rural et la Promotion de l'Élevage au Tchad (AJNDRPET)